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سرمقاله

نخبگان علمی را حفظ کنید 
ادامه از صفحه یک

هزینه  تومان  میلیاردها  که  سرمایه هایی 
فارغ  فردای  در  چون  و  شده  شان  تحصیل 
التحصیلی راهی به بازار کار ندارند مجبور می 
غیر  کاری  به  روی  درآمد  کسب  جهت  شوند 
کاذب  مشاغل  در  یا  و  آورده  تخصص شان  از 
مشغول شوند، موضوعی که باعث سرخوردگی 
قشر تحصیلکرده شده و چون آینده ای را برای 
و  بهتر  زندگی  امید  به  نیستند  متصور  خود 
برخورداری از شرایط مادی مناسب، راه مهاجرت 
را در پیش می گیرند. طبیعی است دیگر کشورها 
تور خود را برای جذب نخبگان علمی ایران پهن 
می کنند تا با فراهم آوردن تسهیلات لازم، مفت 

و  مجانی نخبه ها را جذب کنند.
یقینا این مسئله باید به فوریت واکاوی شده تا 
جلوی ضرر بیشتر گرفته شود.با علم بر چرایی 
ایجابی  اقدامات  با  باید  علمی،  نخبگان  کوچ 
لازم نه صرفا سلبی که تاکنون جوابگو نبوده، 
جهت  در  نخبه  جوانان  ماندگاری  زمینه های 
از  برخورداری  شود.  فراهم  کشور  به  خدمت 
شغل و مسکن مناسب و تامین زیر ساخت های 
بدان  باید  که  است  لازم حداقل خواسته هایی 
توجه شود. گردش نخبگان در نظام مدیریتی 
کشور مسئله مهم دیگری است که غفلت از آن 
خسران شدیدی به همراه دارد. فعلیت یافتن این 
مسئله بر می گردد به بها و ارزش قائل شدن 
به تخصص افراد و حاکم کردن نظام شایسته 

سالاری در نظام اداری ایران.
متاسفانه این مهم طی این سالها به درستی 
خوردن  پا  پشت  با  تا  نگرفته  قرار  توجه  مورد 
به شاخصه های مدیریتی، بسیاری از نخبگان 
علمی کشور خارج از دایره مدیریتی قرار گرفته 
و ناخواسته و یا از سر اجبار به سوی مهاجرت 

هل داده شوند.
جدا از ضربات روحی و معنوی این مسئله،کوچ 
هر ایرانی به قیمت خروج ۱۲۰ هزار دلار از چرخه 
اقتصادی کشور تمام می شود.صرفنظر از این 
ضرر مادی،خسران اصلی بر می گردد به کوچک 
شدن سرمایه نخبگانی کشور. به ویژه که دامنه 
این روند به گونه ای است که در سال های آینده 
علاوه بر گروه های خاص )پزشکان، پرستاران و 
مهندسان( متاثر از  عوامل اقتصادی و اجتماعی، 
می تواند به چالش ها در زمینه نیروی کار دامن 

بزند.
پزشکی،  جامعه  از  خبرها  تازه ترین  طبق 
پزشکان  از  مهاجرت  برای  متخصصان  تمایل 
عمومی پیشی گرفته است. این در حالی است 
کرونا  دوره  از  بعد  پزشکان  میزان خروجی  که 
است.  شده  برابر  دو  سفر،  محدودیت های  و 
ضرورت توجه به این مهم از آنجاست که چندی 
پیش جامعه نظام پزشکی کشور با اشاره به روند 
افزایش مهاجرت پزشکان هشدار داد؛  با ادامه 
در  متخصص  پزشک  کمبود  با  مهاجرت  روند 

آینده ای نه چندان دور مواجه خواهیم شد. 
با این تفاسیر باید به مسئولان متذکر شد آیا 
زمان جدی گرفتن موضوع مهاجرت نخبگان فرا 
نرسیده است؟! و آیا نباید با تامین شرایط  لازم ، 
جلوی مهاجرت نخبگان را در جهت تامین منافع 

ملی کشور گرفت؟

خبر

اخبار

حق آبه هیرمند اولویت اول 
دستگاه ها باشد

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که باید 
موضوع حق آبه هیرمند اولویت اول دستگاه ها 
باشد، گفت که معاون اول رئیس جمهور وعده 
برگزاری جلسه ای برای پیگیری حق آبه هیرمند را 

داده است. 
فداحسین مالکی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
به خشکسالی های ممتد شرایط  توجه  با  کرد: 
استان  مردم  بر  آب  کمبود  لحاظ  از  سختی 
بین  این  در  می گذرد.  بلوچستان  و  سیستان 
طالبان قول های متعدد به دستگاه دیپلماسی 
داده است؛ براین اساس کمیسیون امنیت ملی 
به  و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
این موضوع ورود کرد و جلساتی با دستگاه های 
و  نیرو  دولتی همچون وزارتخانه های خارجه و 
دستگاه های حاکمیتی در موضوع حق آبه هیرمند 

تشکیل داد.
نیرو شرایط  وزارت  گزارش  داد:  توضیح  وی 
سخت آبی را در سیستان و بلوچستان تایید 
می کند که اگر تا دو سه ماه دیگر آب نیاید، 
رئیس  که  روزی  در  داریم؛  جدی  مشکلات 
امین  فاطمی  آقای  استیضاح  برای  جمهور 
کرد  پیدا  حضور  اسلامی  شورای  مجلس  در 
گزارشی به رئیس جمهور دادم که ایشان هم 
بررسی  مورد  موضوع  این  باید  که  کرد  تاکید 
قرار گیرد. نامه ای هم به آقای مخبر نوشتیم 
که اولین جلسه حاکمیتی برای پیگیری حق آبه 
هیرمند گذاشته شود و این موضوع به عنوان 

اولویت اصلی کشور باشد.
اسلامی  شورای  مجلس  در  زاهدان  نماینده 
با بیان این  اعتقاد که »تاکنون موضوع حق آبه 
هیرمند اولویت دستگاه ها نبوده است«، اظهار 
کرد: پیشنهاد ما به آقای امیرعبداللهیان وزیر 
خارجه این بود که جلسه ای به ریاست ایشان در 
موضوع حق آبه هیرمند تشکیل شود اما ایشان 
پیشنهاد کرد که با توجه به دستگاه هایی همچون 
ستاد کل و شورای عالی امنیت ملی بهتر است 
جلسه در سطح بالاتری یعنی به ریاست معاون 

اول رئیس جمهور برگزار شود.
کمیسیون  اساس  براین  کرد:  اظهار  مالکی 
امنیت ملی پیشنهاد تشکیل جلسه به ریاست 
حال  در  و  داد  را  جمهور  رئیس  اول  معاون 
پیگیری برگزاری آن است تا با استفاده از ابزارها 
این که  یا  شود  جاری  منطقه  در  هیرمند  آب 

تصمیمات دیگری اتخاذ شود.
وی در پایان گفت: تاکید رئیس جمهور این 
است که باید موضوع حق آبه هیرمند پیگیری 
شده که برهمین اساس هم ما یادداشتی با آقای 
مخبر معاون اول رئیس جمهور نوشتیم و ایشان 
حق آبه  پیگیری  برای  جلسه  برگزاری  قول  هم 

هیرمند را داد.

بازدید رهبر انقلاب از نمایشگاه کتاب
رهبر  )یکشنبه(  دیروز  از سه سال، صبح  پس 
نمایشگاه  سی وچهارمین  از  اسلامی  انقلاب 

بین المللی کتاب تهران بازدید کردند. 
حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز گذشته با 
حضور در محل مصلی تهران از سی و چهارمین 
کردند.  بازدید  تهران  کتاب  بین المللی  نمایشگاه 
رهبر انقلاب اسلامی در این بازدید ضمن گفت وگو 
با ناشران و فعالان عرصه کتاب و قلم، در جریان 

تازه های نشر قرار گرفتند.
 رهبر انقلاب در جریان بازدید از نمایشگاه کتاب  
نوجوانان  و  کودکان  جذب  برای  داشتند:  اظهار 
هرچقدر می توانید از لحاظ کمیت و کیفیت کار 
کنید. هنوز داستان های خارجی مربوط به کودک 

غلبه دارد که عیب بزرگی است.
مرتضی  آقای  به  خطاب  چنین  هم  ایشان 
سرهنگی خاطرنشان کردند: ما کارهایی که از برکات 
فعالیت شماست را همینطور به تدریج میبینیم. این 
خاطرات و این ها که چاپ می شود در واقع منشأش 

شما هستید. خدا ان شاءالله حفظتان کند.
 برگزاری این رویداد مهم فرهنگی و بین المللی 
از سال ۱۳۶۶ در زمان ریاست جمهوری آیت الله 
خامنه ای آغاز شده و پس از آن در اکثر سال های 
برگزاری ایشان در نمایشگاه کتاب حضور یافته اند. 
بازدید رهبر انقلاب از سی و چهارمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب، پس از سه سال و باتوجه به پایان 
روز  پنجمین  در  کرونایی  محدودیت های  یافتن 

برگزاری این نمایشگاه انجام شد.

بانک ها تبعیض آمیز عمل نکنند
در  تبعیض  از  انتقاد  با  جمهور  رئیس 
تسهیلات دهی برخی بانک ها تأکید کرد: سازمان ها 
و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان 
مردم، امکانات خود را در جهت نفع عمومی بکار 

بگیرند. 
 در هفتمین جلسه شورای عالی مسکن که پیش 
از ظهر دیروز به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار 
شد، گزارشی از اقدامات انجام شده در خصوص 
ساماندهی بازار اجاره بها، ساماندهی و نظارت بر 
قانون  اجرای  وضعیت  آخرین  املاک،  مشاورین 
عملکرد  همچنین  و  خالی  خانه های  بر  مالیات 
بانک ها در ارائه تسهیلات ساخت مسکن ارائه شد.
رئیس جمهور در این جلسه ضمن گلایه مندی از 
کندی اجرای طرح ساماندهی بنگاه های مشاورین 
طرح  این  اجرای  در  تسریع  ضرورت  بر  املاک 
و  مجوز  فاقد  یا  متخلف  بنگاه های  با  برخورد  و 
بنگاه های  به  مجوز  ارائه  قانون  اصلاح  همچنین 

مشاورین املاک تأکید کرد.
رئیسی در ادامه همچنین بر پیگیری اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی براساس آیین نامه ابلاغ 
شده به دستگاه های اجرایی بویژه در استان ها و از 
سوی استانداران تأکید کرد و گفت: برای تسریع در 
اجرای این قانون تبادل اطلاعات بین دستگاه های 
مختلف مؤثر خواهد بود و از سوی دیگر در روند 
اجرا هر بخشی از این قانون دارای نقض یا اشکال 

بود بلافاصله باید به قانونگذار اطلاع داده شود.
رئیس جمهور همچنین با انتقاد از تبعیض در 
تسهیلات دهی برخی بانک ها تأکید کرد: سازمان ها 
و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان 
مردم ، امکانات خود را در جهت نفع عمومی بکار 
بگیرند. رئیسی با تاکید بر برگزاری جلسات منظم 
شورای مسکن در استان ها -حداقل ۲ بار در ماه -  
استانداران را به  حسابکشی از دستگاه های مختلف 
در انجام وظایف محوله در زمینه ساخت مسکن 
تأخیر در  از  انتقاد  با  مکلف کرد. رئیس جمهور 
واگذاری زمین در برخی از استان ها بر ضرورت رفع 
موانع اداری آن تأکید و از وزارت راه و شهرسازی 
مسکن  عالی  شورای  بعدی  جلسه  در  خواست 
گزارشی از میزان واگذاری زمین به متقاضیان در 
استان های مختلف تهیه و ارائه شود. رئیسی در 
ادامه با اشاره به اهمیت نقش تعاونی ها در اجرای 
تعاونی های  گفت:  مسکن،  نهضت  ملی  طرح 
استفاده  با  مسلح  نیروهای  و  کارمندی  کارگری، 
از  قابل توجهی  از ظرفیت خود می توانند بخش 
متقاضیان مسکن را ساماندهی کنند. در این جلسه 
که به صورت ویدئو کنفرانسی با حضور استانداران 
۳۱ کشور برگزار شد، گزارشی از عملکرد ۱۰ استان 
ارائه  اجرای طرح نهضت ملی مسکن  پیشرو در 
شد و رئیس جمهور ضمن تقدیر از مسئولین این 
استان ها، تصریح کرد: عملکرد استان هایی که به 
هر نحوی در اجرای این طرح با کندی مواجه بودند 
باید به استانداران مربوطه اطلاع داده  نیز حتماً 
شود تا نواقص و کاستی های اجرای آن را برطرف 
کنند. بررسی راهکارهای استفاده بهینه از زمین های 
وقفی و متعلق به مناطق آزاد در ساخت مسکن، 
راهکارهای کاهش هزینه ساخت مسکن با استفاده 
از فناوری های نو و همچنین بررسی میزان پیشرفت 
دیگر  از  استان ها  در  مسکن  ملی  نهضت  طرح 

تأکیدات رئیس جمهور در این جلسه بود.

محمدباقر قالیباف در سومین همایش بین المللی 
صندوق توسعه ملی، حکمرانی نوین در صندوق 
توسعه ملی، اظهار کرد: بسیار خوشحالم که در 
از طرف دولت  برنامه هفتم  ارسال لایحه  آستانه 
در این نشست بسیار مهم و تاثیرگذار حضور دارم 
برنامه هفتم برنامه پایه ای برای حرکت های بعدی 

باشد.
و  دولت  یک  عنوان  به  ما  داد:  ادامه  وی 
مبتنی  ایران  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام 
و  فرمایشات  و  خمینی)ره(  امام  اندیشه های  بر 
برای  موجود  شرایط  تبیین  و  رهبری  رهنمودهای 
و  تصمیم  هر  باید  عزیز  ایران  و  اسلامی  انقلاب 
سیاست اجرایی که اتخاذ می کنیم براساس شرایط 
این که  باشد،  از آن  محیطی و شناخت و تحلیل 
در چه شرایطی قرار داریم و براساس آن برای پنج 

سال آینده برنامه  ریزی کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی توضیح داد: امروز 
همه اندیشمندان و متخصصان و همه دولت های 
ملی و قدرت های جهانی و کشورهای دنیا بر این 
تغییر  آستانه  در  ما  که  دارند  اتفاق نظر  موضوع 
نظم جهانی قرار داریم پس باید بدانید که ما در 
بدون  می گیریم.  قرار  جهانی  نظم  تغییر  کجای 
شک باید در منطقه نسبت به گذشته برتر باشیم.
نیازمند تحول در نظام حکمرانی در داخل هستیم

قالیباف با بیان این که براساس فرمایشات رهبری 
نیاز  تحول  یک  به  داخلی  مسائل  حوزه  در  ما 
داریم، اضافه کرد: رهبری در سال ۱۳۹۹ قبل از 
را در حرم حضرت  کرونا موضوع تحول راهبردی 
امام)ره( ترسیم کردند و فرمودند امام، امام تحول 
بود و باید آن مسیر را برویم پس باید بدانیم در 
در  خودمان  برای  را  برتری  نقش  راهبردی  حوزه 
نیازمند  بدانیم  این که  و  نظم جهانی ترسیم کنیم 
تحول در نظام حکمرانی در داخل در حوزه مسائل 
اقتصادی،  خارجی،  و  داخلی  سیاست  فرهنگی، 
اجتماعی و امنیتی هستیم. ما در این حوزه ها به 
حکمرانی نو نیاز داریم تا مبتنی بر تحول بر گام 

دوم حرکت کنیم.
قوت  نقاط  تقویت  و  رفع  لزوم  بر  تاکید  با  وی 
اضافه کرد: حرکت ما مبتنی بر مکتب حضرت امام 
بر عقلانیت، معنویت و  خمینی)ره( یعنی مبتنی 
عدالت است و باید در این مسیر حرکت کنیم ما در 
دو بستر ایمان و اعتقاد به سنت الهی و مردمی سازی 
بستر  در  باید  حکمرانی  یعنی  می کنیم  حرکت 
بدون  البته  باشد.  و مردمی سازی  الهی  سنت های 
شک در این مسیر چالش های جدی هم داریم چون 
به هرحال یک دیوان سالاری بسیار کهنه و مستحکم 

و سرکش وجود دارد.
قالیباف اضافه کرد: بارها گفته ام که در کشور ما 
سه قوه نیست و قوه چهارم یعنی دیوان سالاری بر 

سه قوه دیگر حکمرانی می کند.
وی تعارض منافع را از چالش های جدی خواند و 
اضافه کرد: در پنج ماه اول مجلس یازدهم در یک 
برنامه زنده اقدامات و اولویت ها را بیان کردم که 
یک پازل آن مانده و آن هم طرح مدیریت تضاد 
منافع است که به قانون تبدیل می کنیم، این مسیر 
تصمیمی  جهاد  به  که  است  زمانبری  و  سخت 
بر  مبتنی  که  تصمیمی  دارد.  نیاز  برای مسئولان 
و  همگرایی  محبت،  شجاعت،  خرد،  عقلانیت، 
تهمت ها  از  راه  این  در  و  باشد  مشترک  باورهای 
احساس نگرانی نکنیم؛ امروز که در آستانه آمدن 
هستیم  اسلامی  شورای  مجلس  به  هفتم  برنامه 
همه  هستیم  برنامه   این  از  مشترک  فهم  نیازمند 
باید درک واقعی داشته و نه این که هر کسی به 
و  تبیین  همه  باید  کند  برداشت  خودش  تعبیر 

تعریف مشترک داشته باشیم.
ما  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
اینقدر منابع نداریم که دهها اولویت معلوم کنیم 
باید اولویت ها مشترک و محدود انتخاب شود ما 
اینقدر زمان از دست دادیم که فرصت نداریم به 
هر روشی کار را پیش ببریم حتی باید در روش 
رسیدن به اهداف هم اتفاق نظر داشته باشیم تا 
راه  این  در  باشیم.  موفق  هفتم  برنامه  قانون  در 
باید همه مجموعه دست اندرکاران، مجلس شورای 
تشخیص  مجمع  قضاییه،  قوه  دولت،  اسلامی، 
نخبگان،  کارآفرینان،  مردم،  نظام،  مصلحت 
دانشگاهیان و حوزویان همه دست به دست هم 

دهیم و به یک فهم مشترک برسیم.
قالیباف ادامه داد: ما نمی توانیم صندوق توسعه 
ملی و یا هر اقدام اقتصادی دیگر را بدون توجه 
تا  ببریم  پیش  اقتصادی  کلان  موضوعات  به 
تشخیص  دقیق  را  وضعیت  نکنیم  کالبدشکافی 
باشیم  نداشته  و سیاست گذاری شجاعانه  ندهیم 

هرگز موفق نمی شویم.
باید تکلیف خود را با دوگانگی ها با اقتصاد روشن 

کنیم
این که  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 

دوگانگی هایی در اقتصاد است، افزود: باید تکلیف 
با دوگانگی ها مشخص کنیم ممکن است  خود را 
برخی دوگانگی را مثبت تلقی کنند که این دوگانگی 
در محافل و حکمت نظری و میدان ذهنیت مثبت 
است چون باعث تقابل افکار می شود تا راه بهتری 
برای  حاکمیت  و  دولت  اجرا  در  اما  کند  پیدا  را 
دو  در  همیشه  نمی توانند  کشور  اقتصاد  پیشبرد 
راهی باشند و باید در حوزه عمل تصمیم گرفته و 
مو به مو اجرا کنند و پیش ببرند. امروز وقتی حرف 
از حکمرانی می زنیم باید تصمیم سیاسی در بستر 
تشخیص علمی باشد تا ما را از دو راهی بلاتکلیفی 

نجات دهد.
وی با طرح این پرسش که می خواهیم در ادامه 
کار بنگاه ها و بازارها مداخله حداکثری یا مداخله 
حداقلی داشته باشیم؟ اضافه کرد: پاسخ به این 
است  سخت  آن  اجرای  اما  است  راحت  پرسش 
این همان جهاد تصمیم  بمانیم  وفادار  آن  به  که 
است که باید با شجاعت و محبت و نه با دعوا و 
حامی پروری تصمیم گیری شود؛ اینجا نظر امام را 
داریم که معتقد بودند دولت به معنای عام باید 
وقتی در حوزه بازار دخالت کند که کاری بر زمین 
این که  نه  دهند  انجام  نمی توانند  مردم  و  مانده 
دولت همه بازار و بنگاه ها را تسخیر کند، پس باید 

تنظیم گری روشنی داشت.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: سوال 
رفاهی  سیاست های  ماهیت  که  است  این  دیگر 
ما چیست و از چه افراد، کالا و خدمات حمایت 
می کنیم آیا روش های ما در سیاست رفاهی بهترین 

روش است؟ اینها باید مشخص شود.
توسعه  در  کرد:  اظهار  همچنین  قالیباف 
زیرساخت ها اجرای پیشران ها مهم است اما مهم تر 
آن است که این کار از چه طریقی صورت می گیرد. 
آیا از خلق نقدینگی یا جذب نقدینگی است؟ البته 
پاسخ همه جذب نقدینگی است اما به هر دلیلی 
نه  و  نقدینگی  خلق  به سمت  می دانیم  همه  که 

جذب آن می رویم.
پرسش  طرح  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
ما  تجاری  سیاست  این که  بر  مبنی  دیگری 
ما  تجاری  استراتژی  آیا  کرد:  اضافه  چیست؟ 
مقدم بر استراتژی تولیدی است یا این که برعکس 
یکدیگر است. آیا با حمایت از همه بنگاه ها تولید 
صورت می گیرد یا این که حمایت هوشمند بستگی 
آیا  دارد.  روش مشخص  و  استراتژی صنعتی  به 
در  خود  جایگاه  راهبردی  تحلیل  با  می خواهید 
استقلال  حوزه  در  بین المللی  عرصه  و  منطقه 
مفهوم  نظرم  به  کنیم.  مستحکم  را  اقتصادی 
متفاوت  اقتصادی  استقلال  با  سیاسی  استقلال 
است. آیا قبول دارید باید به سمت توازن پایدار 
این  رسد  می   نظر  به  رویم؟  پرداخت ها  تراز  در 

استقلال اقتصادی ماست.

وی با بیان این که باید در سیاست ارزی و ریالی 
خود تصمیم گیری کنیم، اضافه کرد: ما می خواهیم 
تقاضا  و  عرضه  در  را  آن  آیا  کنیم؟  چه  ارز  با 
می بینیم یا این که یک متغیر است، شاید بگوییم 
در اقتصاد ارز متغیر وابسته و مستقل نیست اما 
حتما متغیر میانی و تاثیرگذار در اقتصاد است که 

باید برای آن تصمیم گیری کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که ما 
متوجه می شویم،  را  ثروت  و  بین سرمایه  تفاوت 
اظهار کرد: وقتی تصمیم می گیریم نوع تصمیمات 
به گونه ای است که فکر می کنیم تفاوتی بین ثروت 
و سرمایه است اما وقتی شجاعت نداشته و برنامه 
را با تمام توان اجرا نمی کنیم روند به گونه دیگری 
پیش می رود. پس اینجا این سوال به وجود می آید 
که سیاست ما توزیع ثروت موجود است یا اولویت 
کردیم  معلوم  را  اینها  اگر  است.  ثروت  خلق  ما 

تکلیف ما در قانون گذاری و اجرا روشن است.
تورم محصول رشد نقدینگی است

تورم محصول  این که  بیان  با  ادامه  در  قالیباف 
رشد نقدینگی است، اضافه کرد: تورم از ناترازی 
عملیاتی بودجه و ناترازی بانک ها می آید نتیجه آن 
سلطه مالی بر سلطه پولی بوده که این به معنای 
انهدام همه تولید در کشور و سوداگری است و 
این همان وضعیتی است که امروز شاهد هستیم؛ 
برنامه  و در  این شرایط روشن و شفاف نشده  تا 
هفتم تبدیل به قانون و میثاق ملی نکنیم همین 
آش و کاسه در اقتصاد و نابسامانی ادامه خواهد 

داشت.
وی تاکید کرد: به عنوان یک شهروند و نماینده 
می گویم  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  و  مردم 
ایستاده ایم و  برنامه هفتم  با همه وجودم درباره 
تلاش می کنیم در این مسیر حرکت کنیم. دست 
نیاز ما به همه نخبگان، کارآفرینان، صنعتگران، 
تولیدگران و مجاهدان عرصه اقتصاد کشور است 
که کمک کنند و این کار را حل کنیم. ما می توانیم 
در برنامه هفتم با یک تصمیم شجاعانه و عالمانه 
و آگاهانه به یک ثبات اقتصادی برسیم. امروز در 
شرایط بد اقتصادی بیشترین فشار بر مردم است 
حال این که مردم اقتصاد را به ثبات می رسانند نه 

ما در اتخاذ تصمیمات و قانون گذاری.  
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
دنبال  نگرش  یک  عنوان  به  را  مردمی سازی  باید 
که  است  نگرش  یک  مردمی سازی  گفت:  کرد، 
را  عمومی  نهادهای  و  سازی  خصوصی  می تواند 
می دهند.  انجام  را  کار  این  مردم  و  آورد  سرخط 
دفاع  ما  مقاومتی؛  اقتصاد  یعنی  مردمی  اقتصاد 
مقدس را هم با مردم اداره کردیم و موفق شدیم 
اکنون هم هوافضای ما نتیجه حضور مردم در دفاع 
مقدس است که توانسته ایم به ۵ یا ۶ کشور دنیا 

در این عرصه برسیم.

باید تعاملی بین دولت و مجلس باشد
وی با تاکید بر این که باید تعاملی بین دولت و 
مجلس باشد، ادامه داد: باید به سمت استفاده 
از ظرفیت مردم در اقتصاد حرکت کنیم. اقتصاد 
مردم  کمک  با  که  است  اقتصادی  یعنی  مردمی 
کارآفرین هستیم  امروز مزاحم  ما  اما  انجام شود 
کارشان  مزاحم  و  کرده ایم  آنها  و چوب لای چرخ 

هستیم.
باید همه انفال در صندوق توسعه آید

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
گفت:  آید،  توسعه  صندوق  در  انفال  همه  باید 
وقتی  است  گاز  و  نفت  با  معدن  بین  فرقی  چه 
صندوق برای مردم است انفال هم برای ملت بوده 
نه این که دولت ها با هر سلیقه و وضعیتی از این 
انفال استفاده کنند؛ در این صورت ما می توانیم از 
خام فروشی و وابستگی به نفت جلوگیری کرده و 

به سمت اقتصاد مردمی رویم.
وی با اشاره به توضیحات غضنفری رئیس هیات 
عامل صندوق توسعه ملی درباره میزان موجودی 
صندوق اظهار کرد: آقای غضنفری توضیحاتی را 
درباره موجودی صندوق مطرح کردند اما پیش از 
آن افکار عمومی واقعیت تلخ گفته شده را دیدند 
صندوق  برای  دلار  میلیارد   ۱۰ موضوع  همان  که 
صندوق  سهم  ما  که  شرایطی  در  چون  است. 
به  درصد   ۲۰ از  را  نفتی  درآمدهای  از  توسعه 
دست  یک  از  که  شاهدیم  رسانده ایم  درصد   ۴۲
برای  دیگر  دست  از  و  می رود  صندوق  به  منابع 
هزینه های جاری داده خواهد شد. برای پس دادن 
پول صندوق هم دوباره دولت ها نفت فروخته و 
اشتباه  این  پس  برمی گردانند  را  پول  صندوق  به 
بودند  هوشمند  مردم  قضا  از  نبوده  حسابداری 
همان  صندوق  ثروت  گفتند  را  چیزی  چنین  که 
۱۰ میلیارد دلار است. ما فرق ثروت و سرمایه را 

می دانیم و مردم چنین چیزی را می فهمند.
این که  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
ما  برای  تصمیم  جهاد  تبیین  جهاد  از  مهم تر 
تولید  جهاد  به  منجر  چون  است،  مسئولان 
می شود، اضافه کرد: جهاد تولید مبتنی بر سیاست 
تجاری است و باعث ثبات اقتصادی و عزت ایران 
در عرصه اقتصادی می شود. ما صندوق را نقطه 
می تواند  صندوق  و  می دانیم  کشور  برای  کانونی 
باشد.  داشته  موتور محرکه ای در سیاست گذاری 
البته باید نقشه راه را درست و خواهشا در اجرای 
این کار با مردم باشید یعنی اولویت در صندوق 

مردم باشند.
قالیباف در پایان اظهار کرد: به عنوان یک بچه 
انقلاب و خدمت گزار مردم در بررسی برنامه هفتم 
ایستاده ایم و دست نیاز به سمت کارآفرینان دراز 
نجات  را  اقتصاد  که  هستند  آنها  چون  می کنیم 
می دهند. ما برای تسهیل گری در خدمت هستیم.

دلیل تورم از زبان رئیس مجلس

انگشت اتهام قالیباف به سمت بودجه و بانک ها!
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که امروز تورم محصول رشد نقدینگی است و از ناترازی عملیاتی بودجه و بانک ها می آید، گفت:  باید اقتصاد مردمی 
در دستور باشد نه این که امروز مزاحم کارآفرینان هستیم و چوب لای چرخ آنها می گذاریم؛ قطعا می توانیم با تصمیمات شجاعانه و عالمانه در برنامه هفتم 

به یک ثبات اقتصادی برسیم. 

قالیباف تصریح 
کرد: ما اینقدر 

منابع نداریم که 
دهها اولویت 
معلوم کنیم 

باید اولویت ها 
مشترک و 

محدود انتخاب 
شود ما اینقدر 
زمان از دست 

دادیم که 
فرصت نداریم 

به هر روشی کار 
را پیش ببریم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام معتقد است راهبردهای رهبری انقلاب 
برای انتخابات اسفندماه در هر چهار حوزه سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت به 
مسئولان حکومتی مرتبط است و تاکید می کند: اگر قرار است مشارکت بالا رود، 
باید فضای سیاسی باز باشد نه اینکه بگوییم رقبای ما را رد کنید چون ما می خواهیم 

انتخاب شویم.
به گزارش »ایسنا«، محمدرضا باهنر نماینده هفت دورۀ مجلس، دبیرکل ازلی 
جامعه اسلامی مهندسین و رئیس ابدی جبهه پیروان خط امام و رهبری در بخشی 
از صحبت های خود در مورد قانون انتخابات گفت: این طنز ماجراست اما به جد 
معتقدم قانون انتخابات باید نه این که از دسترس نماینده ها خارج شود اما با 
ضوابطی پیش رود. ما در مجمع تشخیص برای سیاست های کلی انتخابات موضوع 
را پیگیری کردیم و چندین سال است که ابلاغ شده و بسیاری از تضادهای داخلی 
را رفع کرده است. مثلاً گفتیم قانون انتخابات کمتر از فاصله ای ده ساله نمی تواند 
اصلاح شود یا گفتیم اصلاح قانون باید مبتنی بر لایحه باشد نه طرح . یعنی دولت و 
مجلس باهم به این جمع بندی برسند که اصلاحیه ضرورت دارد. این دو کار خودش 

می توانست بسیاری از پارادوکس های داخلی را حل کند.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: نمی خواهم وارد بحث های 
جناحی شوم اما آقای دکتر لاریجانی که به اشِکال و به هر شکلی که هست در 
انتخابات اخیر صلاحیتش احراز نشد، یکی از اشکالاتی که به او گرفته بودند این 
بود که او در مجلس با دولت همکاری کرده است! من از بن دندان معتقدم که 
مجلس باید به دولت مستقر کمک کند. هرکس می خواهد باشد، جناح حاکم بر 

مجلس باشد یا جناح مخالفش فرقی نمی کند، دارد مملکت را اداره می کند، اینکه 
مجلس قرار باشد چوب لای چرخ دولت بگذارد و کارش را جلو نبرد که ظلم است.

با هنر در ادامه افزود: متاسفانه مجلسی که فعلاً داریم هرچند کارهای خوبی 
هم داشته است اما آن همدلی و همراهی که باید داشته باشد را ندارد. در ماجرای 
استیضاح وزیر صمت یکی از نماینده ها که البته نمی خواهم این دیدگاه را به همه 
نمایندگان تسری دهم، می گفت آقایان نماینده! یا به استیضاح رای می دهید یا 
مردم به ما رای نمی دهند! یا یکی از نمایندگان از گیوتین مجلس صحبت می کرد، 
مگر سلاخ خانه است؟ مجلس باید از اقتدارش استفاده کند. البته یک مزاحی هم 
می توان کرد، اگر دولت هم آن دو وزیری که خودش کنار گذاشت، یکی را به 
مجلس حواله می داد و می گفت شما او را بردارید کار به اینجا نمی رسید. حکمرانی 

مطلوب به تعاملات و همکاری های سازنده نیاز دارد.
وی همچنین گفت : الان مجلس ما فراکسیونی به نام انقلاب اسلامی دارد که 
۲۲۰ نفر عضو آن هستند اما زیر این فراکسیون هفت تا هشت خرده گفتمان وجود 
دارد و زمانی که می خواهند وزیری استیضاح کنند یا از سایر اهرم های نظارتی 
استفاده کنند می گویند یک رای کم آورد یا یک رای زیاد آورد و باز بشماریم و از این 
حرف ها. ما در مجلس وقتی جلسه فراکسیون را تشکیل می دادیم واقعاً همدیگر 
را قانع و بعد عمل می کردیم. الان متاسفانه فراکسیون های مجلس ژله ای هستند. 
یعنی به فراخور شرایط جابه جا می شوند، در حالی که فراکسیون ها باید قوی باشند 
اما در عین حال اینجا هم نمی توان فرمان صادر کرد باید نشست استدلال کرد و 

کار را پیش برد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تشریح کرد
علت رد صلاحیت لاریجانی چه بود؟
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